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Indledning

1.           Idet der er sammenfald mellem ledelsen i moderselskabet og ledelsen i tilknyttede
virksomheder, omfatter nærværende revisionsprotokollat revisionen af årsregnskaber for
følgende virksomheder ('selskaberne'):

Resultat Egenkapital

TDKK TDKK

Svendborg Forsyning A/S - Moderselskabsregnskabet 12.688 1.533.155

Svendborg Forsyning A/S - Koncernregnskabet 12.688 1.533.155

Svendborg Affald A/S 0 5.678

Svendborg Spildevand A/S 8.402 1.284.075

Svendborg Vand A/S 3.649 223.739

Svendborg Forsyningsservice A/S 248 7.811

Svendborg VE A/S -572 939

Svendborg Vejbelysning A/S 992 11.018

2.           Vi har afsluttet revisionen af koncernregnskab for Svendborg Forsyning A/S og
årsregnskaber for selskaberne for regnskabsåret 1. januar 2024 - 31. december 2024
(”regnskaberne”).

3.           Vi henviser til vores redegørelse om ansvar for aflæggelsen af årsrapporten mv. samt
revisionens udførelse og omfang i vores tiltrædelsesprotokollat af 28. april 2023, siderne 64 -
70. Revisionen er udført i overensstemmelse med de der beskrevne principper.

Resultat af den udførte revision

4.           Den udførte revision har ikke givet anledning til bemærkninger af en sådan
væsentlighed eller karakter, at det vil komme til udtryk i vores revisionspåtegning på
regnskaberne.

5.           Vi har forsynet regnskaberne med en såkaldt ”blank” revisionspåtegning.
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Rapportering om betydelige forhold

Interne kontroller

6.           I forbindelse med revisionen har vi konstateret følgende mangler i den interne kontrol,
som ifølge vores vurdering er af tilstrækkelig vigtighed til at blive rapporteret til bestyrelsen.

Manglende funktionsadskillelse

7.           Direktionen har oplyst, at det som følge af organisationens begrænsede størrelse ikke
er praktisk muligt fuldt ud at implementere funktionsadskillelse i selskabernes
regnskabsfunktion. Den manglende funktionsadskillelse forøger risikoen for tilstedeværelse af
såvel utilsigtede fejl som besvigelser, samt at sådanne eventuelle fejl og besvigelser forbliver
uopdagede.

8.           Direktionen skal være særlig opmærksom på denne risiko, der især har betydning i
forbindelse med håndteringen af kontante beholdninger, betalinger fra netbank,
lønafregninger, ændring af leverandørers bankoplysninger og udstedelse af kreditnotater

9.           Der er tilrettelagt ledelsestilsyn som er tilpasset organisationens størrelse. Vi anbefaler
ledelsen at fokusere ledelsestilsynet på i videst muligt omfang at udføre kompenserende
kontroller med henblik på at forebygge eller afdække de i ovenstående nævnte fejlmuligheder.

10.           Vi har ikke i forbindelse med udførelsen af vores revision konstateret forhold, som
kan indikere tilstedeværelsen af besvigelser.

Revisionen af koncernregnskabet

11.           Årsregnskaberne for regnskabsåret 1. januar - 31. december 2024 for
dattervirksomhederne er revideret af os.

Risiko for væsentlig fejlinformation som følge af besvigelser

12.           Revisor skal i henhold til revisionsstandarderne forespørge selskabernes bestyrelse
om, hvordan den øver tilsyn med de aktiviteter og procedurer, direktionen har iværksat med
henblik på at identificere og reagere på risikoen for væsentlige besvigelser i selskaberne, samt
hvilke interne kontroller direktionen har implementeret for at forebygge sådanne risici.

13.           Vi skal desuden forespørge bestyrelsen om, hvorvidt de har kendskab til faktiske
besvigelser, der påvirker selskaberne, eller om mistanker og beskyldninger herom.

14.           Vi har som led heri med direktionen drøftet de ledelses- og styringsprocesser, som
selskaberne har etableret med henblik på at opdage og forebygge besvigelser og fejl.
Direktionen har i denne forbindelse oplyst, at den ikke er bekendt med besvigelser eller
mistanker og beskyldninger om besvigelser, som kunne have en væsentlig indflydelse på
selskaberne.

Cybersikkerhed 

15.           Vores revision har ikke omfattet en gennemgang af cybersikkerheden. Som følge af
Svendborg Forsyning A/S’s afhængighed af et robust it-kontrolmiljø anbefaler vi, at ledelsen
kontinuerligt har opmærksomhed på cybersikkerhed til sikring af, at Svendborg Forsyning A/S
kan imødegå de fortsat stigende trusler fra cyberkriminalitet samt imødekomme de øgede krav
og forventninger fra kunder og andre interessenter.

Vi anbefaler, at ledelsen løbende afprøver, om beredskabet i forhold til cybertruslen er
tilstrækkelig, såvel organisatorisk som teknisk. Dette kan omfatte træning/awareness hos
medarbejdere samt teknisk sikkerhedstest som fx sårbarhedsscanninger og penetrationstests.
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Andre forhold

Ledelsesberetningen

16.           I tilknytning til vores revision af regnskabet har vi læst ledelsesberetningen og i den
forbindelse overvejet, om ledelsesberetningen er væsentligt inkonsistent med regnskabet eller
vores viden opnået ved revisionen eller på anden måde synes at indeholde væsentlig
fejlinformation. Derudover har vi overvejet, hvorvidt ledelsesberetningen indeholder krævede
oplysninger i henhold til årsregnskabsloven. Dette har ikke givet anledning til bemærkninger.

Resultatopgørelsen

17.           Resultatopgørelsen er gennemgået og analyseret på grundlag af specifikationer, bilag
og andet afstemningsmateriale. Der er desuden foretaget en række stikprøver, analyser og
afstemninger til bogholderiet og bilagsmaterialet.

Balancen

18.           Ved revisionen af selskabernes balance er det stikprøvevist påset, at aktiverne ejes af
selskaberne, at de er til stede, og at de er værdiansat forsvarligt. Vi har påset, at de
forpligtelser, der os bekendt påhviler selskaberne, er rigtigt udtrykt i regnskaberne.

Afslutning

19.           I forbindelse med revisionens afslutning indhenter vi underskrift på en
regnskabserklæring omhandlende regnskabsaflæggelsen og fuldstændigheden af såvel
regnskabsmaterialet som øvrige informationer, der kan have indvirkning på regnskabet.

20.           Bestyrelsens forhandlingsprotokol til og med referat af mødet den 15. november 2024
er gennemlæst med det formål at sikre, dels at de dispositioner, som er af usædvanlig art eller
størrelse, er vedtaget af bestyrelsen, dels at beslutningerne har fundet rigtigt udtryk i
regnskaberne.

21.           Det modtagne materiale har ikke afdækket forhold, som ikke er behørigt medtaget i
regnskabet.

Odense M, den 28. april 2025 

PricewaterhouseCoopers

Statsautoriseret Revisionspartnerselskab

aa7c46dd81a0bc 
Claus Dalager

7447662c57abf1 
Mette Plambech

statsautoriseret revisor statsautoriseret revisor 
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Siderne 80-83 er behandlet på bestyrelsesmødet den 28/04/2025

Bestyrelsen

496dddc8d0a793 

Karl Magnus Bidstrup 
formand 

96c50acf999fb0 

Arne Knudsen 
næstformand 

8c31ccd58b7992 

Torben Frost 

ab8d4af1473eb8 

Birger Møller Jensen 

57892d6b939a3f 

Jesper Kiel 

8dc77e1bdba5a8 

Henrik Nielsen 

0b488258507170 

Hans Jordan Kroman 

8a148548a52a42 

Åsa Josefina Roth 

e762527d27a2ef 

Johan Weltzin Kristensen 
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Beretning fra direktionen, Svendborg Vand A/S,  
Svendborg Spildevand A/S, Svendborg Affald A/S, Svendborg VE A/S, 

Svendborg Vejbelysning A/S, Svendborg Forsyningsservice A/S og  
Svendborg Forsyning A/S, den 28. april 2025 

 

 

Tværgående udviklingsaktiviteter i den forløbne periode 

På grund af den korte periode siden sidste beretning er nedenstående reduceret i omfang. 

VA er i samarbejde med SamAqua og øvrige ejerforsyninger i gang med implementering af 
NIS2 (Network and Information Systems Directive 2). Som kritisk infrastruktur skal vi på 
baggrund af NIS2 direktiv arbejde struktureret med at forbedre cybersikkerheden. Det sker 
gennem en proces med bl.a. identifikation af sårbarheder og risikohåndtering af vores kritiske 
systemer. Der er gennemført en Gap analyse, der summere en række tiltag som skal 
implementeres for at kunne sikre efterlevelse af NIS2 kravene. Opsamling på IT og OT  
sikkerhed sker på det kommende bestyrelsesmøde i september 2025 som særskilt punkt på 
dagsordenen. På grund af de stigende krav og trusler har vi sat gang i rekruttering til styrkelse 
af sikkerheden af vores lokale OT-miljø (vores styrings- og overvågningssystemer).  

Uddrag af artikler og annoncer i perioden er vedhæftet som bilag. 

 

Driftsspecifikke aktiviteter i den forløbne periode 

Vand 

Forundersøgelse til skovrejsningsprojektet er igangværende, og første borgermøde er nu 
fastsat til lørdag den 31. august fra kl. 10.00 til 16.00.  

I anledningen af Vandets Dag d. 22. marts omdanner VA marts til vandets måned. Til det har 
vi udbudt et undervisningskoncept, hvor 20 klasser med i alt 426 elever og lærere har været 
besøgt med dukketeatret ”Victor Vanddråbes vandvej” og en drikkedunk er uddelt til alle 0- 
klasser. To af skolerne have valgt at bygge deres emneuge op om vand.  

Svendborg Kommune har gang i processen med at få landet de sidste BNBO aftaler, hvor 3 
aftaler går til taksation.  

Den 26. marts blev der afholdt midtvejsmøde om skovrejsning hvor 32 borgere deltog. Dato 
for afsluttende møde er ikke fastlagt pt 

 

 

 



Spildevand 

Hovedpumpestationen er under indkøring og der planlægges efter indvielse ultimo maj 2025. 
Varmepumpeprojektet på hovedpumpestationen er ved at blive genberegnet og resultater 
forventes primo juni.  

Fælles udredningsprojekt om slam-afsætning og behandlingsmetoder er opstartet i regi af 
SamAqua hvor 12 forsyninger deltager. Der fokuseres på mulighed for pyrolyseanlæg.  

Den 3. april udsendte Miljøministeriets pressemeddelelse om øget indsats for reduktion af 
kvælstof fra 24 renseanlæg. Pressemeddelelsen er vedhæftet. Den 10. april har Miljøstyrelsen 
uddybet oplægget og Danvas opsamling fra mødet er ligeledes vedhæftet. Konkret er der 
skærpede kvælstof krav på 3,5 mg/l mod i dag 8 mg/l fra Egebjerg Syd renseanlæg. 
Beregningerne er baseret på udledninger fra 2017 til 2021.  

Fra seneste kontrolbrev om renseanlæg præstationer og kravoverholdes fra Miljøstyrelsen har 
vores anlæg følgende værdier: 

Nuværende krav phosfor 1 mg/l og total kvælstof 8 mg/l 
 
            total-P     total-N 
Bjerreby:     0,15       2,88 
Egebjerg syd: 0,12        2,89 
Egsmade:     0,31       2,36 
Gudme       0,14       ikke krav på total -N 
Hørup       0,16       1,77 
strandgården 0,12        1,92 
 

Det er kun Egebjerg Syd Renseanlæg, der får skærpede krav på 3,5 mg/l, hvilket dog var ok i 
2023, men har været højere i kontrolperioden 2017-2021. Der er en ambitiøs tidsplan, hvor 
reduktionerne skal være gennemført inden udgangen af 2027.  

 

Affald 

Implementering af de nye producentansvar er igangværende. Senest har Dansk 
Producentansvar (DPA) meldt ud, at forventet tildeling af kommuner til de kollektive ordninger 
først at vil være klar den 1. maj. Ifølge reglerne skulle det være sket den 1. april. Der udestår 
stadig en række forhold, før den nye ordning træder i kraft den 1. oktober 2025. 

 

Vedvarende Energi (VE)  

Solceller på kommunale tage er i gang med to pilotprojekter, og der er nedsat en styregruppe 
for at sikre allokering af ressourcer til arbejdet.  

Ansøgning om kombineret husstandsvindmølle og solcelleanlæg på Strandgården renseanlæg 
er indsendt. 



 

Vejbelysning 

Flere beregninger på ændrede lystider i forbindelse med offentlig trafik er udarbejdet og 
sendes til Svendborg Kommune.  
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Loppemarked søndag 
Peder Most
Loppemarked 

Søndag kl. 10-14 
på Bjernemarksvej 50

Ring for afhentning 
Tlf.: 2214 4974

RING 29 37 56 57

VI BOR:
Englandsvej 9, 

5700 Svendborg

fgt@fynsgasteknik.dk • www.fynsgasteknik.dk

Gasservice • Gaskedler • Varmepumpe • Jordvarme • Fjernvarme 
Samt alt indenfor VVS

Den varme linie

& VVS
Den varme linie • VVS • Varmepumper

Loppemarked

M/F Marstal er tilbage på
Svendborg-Ærøskøbings-ruten
mandag morgen.
Foto: Andrea Bisgaard

Fuld sejlplan igen:
Ærøfærge er tilbage
ÆRØ: Efter 14 dage med redu-
ceret sejlplan er begge fær-
ger på ruten fra Ærøskøbing
til Svendborg tilbage på van-
det mandag morgen.
Det betyder, at der igen

sejles efter den normale sejl-
plan med 10 returafgange
mandag-torsdag, 11 afgange
fredag og 9 afgange lørdag
og søndag.
Transportdirektør Kim

Nielsen fra Ærøfærgerne op-
lyser, at M/F Marstal har væ-
ret på det årlige eftersyn, og
at færgen bliver prøvesejlet i
weekenden, så den er klar til
at blive indsat på ruten
mandag morgen.
M/F Skjoldnæs er den næ-

ste færge, der skal i dok. Det
sker fra mandag 24. marts til
søndag 6. april, hvor der ikke
vil være nogen overfart på
ruten mellem Søby og Faa-
borg. /gru

Dykkere fortsætter jagten på forlovelsesring
Lokale dykkere gør
lørdag nyt forsøg på
at finde guldring på
bunden af
Svendborg Havn.
Mandag kommer
der assistance fra
forening for
redningsdykkere.

Ole Grube
olgr@faa.dk

Dykkere vil både lørdag og mandag dykke efter Alicia Armands ring i Svendborg Havn. Billedet her er fra Sønderborg. Arkivfoto: Timo Battefeld

SVENDBORG: Alicia Armand
krydser fingrene og holder
vejret, når flere dykkere i de
kommende dage fortsætter
jagten på den forlovelsesring,
der i en uge har ligget på bun-
den af Svendborg Havn.
Hun var sidste fredag på

vej til sin brors fødselsdags-
fest og gik over broen til Fre-
deriksø, da guldringen røg af
hendes finger, ned mellem
rillerne og endte i vandet. Si-
den har en dykker fra Dyk-
kerklubben Dråben og en
mand med en undervands-
drone ledt efter ringen –
uden at få bid.
Nu er der nye kræfter på

vej. Dykkere fra Dråben vil
lørdag gøre et nyt forsøg, og
hvis de ikke finder ringen,
rykker dykkere fra Rednings-
dykker.dk – en forening for
redningsdykkere i Danmark
– ud mandag eftermiddag.
Alicia Armand fortæller, at de
vil ankomme udstyret med
en metaldetektor og kraftige
undervandslygter.
- Jeg er virkelig taknemme-

lig for, at de vil tage udfor-
dringen op og gøre det her

kæmpe arbejde for min
skyld, siger Alicia Armand,
der tidligere på ugen stod
frem i Fyns Amts Avis og ef-
terlyste hjælp til at finde den
uerstattelige guldring.
Hun forklarede, at hun

havde fået forlovelsesringen
af hendes livs kærlighed, og at
den også skal være hendes vi-
elsesring. Samtidig udlovede
hun en dusør på 2500 kroner
til den, der kan skaffe ringen
tilbage på hendes finger.
Det er dog ikke derfor, red-

ningsdykkerne vil sende folk
fra Odense til Svendborg på
mandag.
- Det er fint, hvis der er no-

gen, der har udlovet en dusør,

men det er ikke derfor, vi
dykker. Normalt donerer folk
et beløb til vores forening,
hvis vi har været ude at finde
en mobiltelefon, et anker el-
ler som her en ring, siger Pe-
ter Lajgaard, der er næstfor-
mand i foreningen for red-
ningsdykkere.
Han håber, dykkerne fra

Dråben finder ringen på lør-
dag, men ellers er han klar til
at sende folk til Svendborg
mandag. Han føler sig over-
bevist om, at Alicia Armand
nok skal få sin ring igen.
- Gør man det her meto-

disk, så er der en god chance
for, at man finder den, siger
Peter Lajgaard.

Alicia Armand er meget taknemmelig overfor de dykkere, der leder
efter hendes forsvundne forlovelsesring. Privatfoto

Vand og Affald
vil selv stå for
affaldsindsamling

I Vand og Affalds bestyrelse var man enig i beslutningen om selv at
påtage sig opgaven. Arkivfoto: Mette Graugaard

SVENDBORG: For fremtiden vil
det kommunalt ejede forsy-
ningsselskab Vand og Affald
tage skraldet i egen hånd.
Det melder de ud i en

pressemeddelelse. Hidtil har
indsamlingen af svendbor-
gensernes husholdningsaf-
fald været uddelegeret til en
privat virksomhed. Men en
enig bestyrelse i Vand og Af-
fald har nu besluttet selv at
tage opgaven på sig.
Ifølge bestyrelsesformand

Karl Magnus Bidstrup er der
flere fordele ved selv at stå
for affaldsindsamlingen:
- Det giver en mere enkel

administration, når der ikke
er en leverandør som mel-
lemled mellem affaldskun-
derne og Vand og Affald.
Samtidig giver det mulighed
for en løbende optimering
af affaldsindsamlingen, når
driften kommer tættere på,

og vi ikke er bundet af kon-
traktforhold med en leve-
randør, siger han i medde-
lelsen.
Vand og Affald står allere-

de for afhentning af stors-
krald og driften af genbrugs-
stationerne i Svendborg
Kommune. Ved at udvide ar-
bejdsområdet forventes det

at skulle ansætte i omegnen
af 20 nye medarbejdere frem
mod 1. april 2027, hvor be-
slutningen vil blive ført ud i
livet. 
For borgerne forventes der

ingen større ændringer i den
daglige affaldshåndtering –
skraldespandene vil fortsat
blive tømt som vanligt.
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Carl Johan greve Ahlefeldt-Laurvig-Lehn er greve på Hvidkilde Gods. Foto: David Løssing Bernicken

Hvidkilde Gods stopper med 
at sprøjte ved drikkevandsboringer
Carl Johan greve Ahlefeldt-Laurvig-Lehn er
med 1400 hektar landbrug og 1750 hektar
skovbrug formentlig den største jordejer på
Sydfyn. Nu har han indgået en aftale om at
stoppe med at sprøjte med pesticider nær
sårbare drikkevandsboringer.

Daniel Rasmussen
daras@jfm.dk

Helt tilbage i 2019 meldte
den tidligere godsejer Chri-
stian greve Ahlefeldt-Lauer-
vig-Lehn ud, at han var klar til
at indgå en aftale med kom-
munen og stoppe at sprøjte
ved drikkevandsboringerne.
Det trak dog i langdrag,
blandt andet fordi kommu-
nen ikke var klar.
- Det har været en lang-

trukken proces, som har
medført frustrationer over, at
det skulle tage så lang tid. Og
derfor håber jeg da også, at
jeg ser en snarlig afslutning,
siger Carl Johan greve Ahle-
feldt-Laurvig-Lehn.
Greven ved ikke endnu,

hvad der skal ske med de be-
rørte områder, men sikkert er
det, at når aftalen træder i
kraft, vil der ikke blive
sprøjtet med pesticider mere.
- Det kan være, at der nog-

le år vil være brak, at vi nog-
le år kan drive en økologisk
afgrøde, eller at man kan fin-
de en aftale med en økolo-
gisk landmand, der kan bru-
ge det. Det kan ændre sig fra
år til år, men det er selvfølge-
lig noget, vi forholder os til,
siger han.

Hvidkilde Gods set fra luften. Foto: Vejdirektoratet

træder i kraft, når Svendborg
Vand får indvindingstilladel-
sen.
- Den gode nyhed i den her

sag er, at vi har indgået en
rammeaftale med dem. Så
der er ikke mere, vi som lods-
ejere kan gøre. Vi afventer ba-
re, at den træder i kraft, siger
Carl Johan greve Ahlefeldt-
Laurvig-Lehn.
Hvidkilde Gods har indgå-

et en frivillig aftale om at
stoppe med at sprøjte med
pesticider nær en anden kil-
deplads. Den er trådt i kraft.
- Vi så jo gerne, at proces-

sen afsluttes. Jeg ved ikke, om
jeg vil bruge ordet tilfredsstil-
lende om forløbet, men pro-
cessen er afsluttet fra vores si-
de med en aftale, vi finder til-
fredsstillende, siger greven.

SVENDBORG: Efter et forløb,
som har varet flere år, er det
nu snart slut med at sprøjte
med pesticider tæt på sårba-
re drikkevandsboringer.
Carl Johan greve Ahlefeldt-

Laurvig-Lehn er en af de lods-
ejere, som har indgået frivilli-
ge aftaler med Svendborg
Kommune om at stoppe med
at sprøjte med pesticider nær
drikkevandsboringer. Der er
dog lige det ved det, at Svend-
borg Vand lige nu ikke har en
indvindingstilladelse til Hvid-
kilde kildeplads, og derfor er
det ikke muligt at indgå en
endelig aftale. I stedet er der
indgået en rammeaftale, som

Svendborg Kommune har
indgået 19 frivillige aftaler
lodsejere i samarbejde med
vandværkerne. Derudover
har kommunen givet ni på-
bud til lodsejere, der dækker
11 boringsnære beskyttelses-
områder i de tilfælde, hvor
det ikke er lykkedes at indgå
en frivillig aftale.

Er I holdt op med at sprøjte
på de pågældende områder?
- Nej, det er vi ikke, fordi af-

talen ikke er gældende end-
nu. Det gør vi så snart, den
træder i kraft, siger han.

Et langstrakt forløb
Helt tilbage i 2019 vedtog Fol-
ketinget en aftale om at om at

stoppe brugen af pesticider
tæt på sårbare boringer, så-
kaldt BNBO'er. Det skulle ske
igennem frivillige aftaler med
lodsejerne, og hvis det ikke
var muligt gennem tvang. Si-
den er fristen for, hvornår af-
talerne skulle være indgået,
rykket flere gange. Den sidste
frist udløb den 1. marts i år.
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Hvis vandsektoren skal nå det politiske 
mål om at blive klimaneutral inden 2030, 
er det nødvendigt at tænke i nye bane-

brydende løsninger. Danmark har ca. 92.000 
km spildevandsledninger, der gradvist skal ud-
skiftes. Dette skaber et enormt potentiale for 
at tænke cirkulært, hvor plast fra eksisterende 
affald – fx gamle fiskenet, emballage og hus-
holdningsaffald – kan genbruges til at produ-
cere nye, bæredygtige rør. Circular Pipes-pro-
jektet demonstrerer, at man med målrettet ud-
vikling kan kombinere miljømæssige fordele 
med teknisk robusthed og langtidsholdbarhed.

Et banebrydende projekt
VUDP-projektet Circular Pipes har over to år 
arbejdet intensivt med både at udvikle og do-
kumentere innovative rørsystemer med genan-
vendt plast. Projektet har involveret hele værdi-
kæden: fem forsyningsselskaber, to producenter 
af genanvendt plastgranulat, rørproducenter 
repræsenteret af NPG Danmark (Plastindustri-
ens Rørsektion) samt samarbejdspartnere som 
Klimatorium og Teknologisk Institut. Denne 
tværfaglige indsats har sikret, at både produk-

tion, test og installation er blevet nøje evalu-
eret – med fokus på at dokumentere, at mate-
rialerne kan erstatte jomfrueligt plast uden at 
gå på kompromis med de funktionelle krav.

Positive testresultater og 
installationer
I Circular Pipes-projektet er tre forskellige rør-
typer og en brønd i de mest anvendte plasttyper 
blev udvalgt til produktion og test. Produkterne 
blev efter udvikling testet for mekanisk styrke, 
revnedannelse og levetid, med varierende an-
dele af genanvendt plast, for at finde den rette 
plastblanding. Desuden har man analyseret 
reduktionen af CO2 for hvert enkelt produkt. 

Resultaterne i laboratoriet viser, at de fleste 
produkter klaret sig positivt:
• PP-brønd (Ø200 mm): Fremstillet med 60 % 

genanvendt plast, hvilket giver en CO2-be-
sparelse på 52 %. Brønden har bestået alle 
standardiserede tests (EN 13598), og der er et 
dokumenteret potentiale for at øge andelen 
til op til 85 %. Produktet er allerede installe-
ret hos to forsyningsselskaber, hvor prakti-
ske erfaringer understøtter dets robusthed.

• PP-gravitationsrør (Ø200 mm): Med 45 % 
genanvendt plast og en opnået CO2-bespa-
relse på 34 % har dette rør bestået 140-ti-
mers tryktesten, selvom det ikke lever op 
til den længere 1000-timers test (EN 1852). 
Røret er testet og installeret på tre forskel-
lige lokaliteter.

• PE-dobbeltvægsrør (Ø315 mm): Dette rør, som 
benytter 100 % genanvendt plast i yderlaget, 
opnår en imponerende CO2-besparelse på 
59 %. Dog fejlede materialet tryktesten efter 
ca. 150 timer. Denne udfordring peger på, at 
enten skal kvaliteten af det genanvendte ma-

teriale løftes, eller andelen reduceres for at 
sikre den nødvendige holdbarhed (EN 13476).

• PVC-rør (Ø200 mm, SN8): Fremstillet med 
45 % genanvendt plast, opnår en CO2-bespa-
relse på 31 % og har bestået alle relevante tests 
(EN 1401). Det er nu implementeret hos to 
forsyningsselskaber med succes.

Produkterne er i sommeren 2024 blevet instal-
leret hos Novafos, Skanderborg Forsyning og 
Lemvig Vand. Installationen gik overordnet set 
problemfrit, og både entreprenører og drifts-
personale har givet positive tilbagemeldinger. 
Det tyder på, at de nye rør ikke blot er teknisk 
levedygtige, men også nemme at integrere i ek-
sisterende infrastrukturer.

DELTAGERE OG ØKONOMI

Forsyninger: Lemvig Vand A/S, Nova-
fos A/S, KLAR Forsyning A/S, Skander-
borg Forsyning A/S, Svendborg Spil-
devand A/S
Plastproducenter: Plastix A/S, Aage 
Vestergaard Larsen A/S, NPG Danmark 
(Plastindustriens Rørsektion), Teknolo-
gisk Institut, Klimatorium - Danmarks 
internationale Klimacenter
Projektleder: Teknologisk Institut og 
Lemvig Vand A/S
Budget: 3,1 mio. kr. hvoraf VUDP har 
støttet: 1,6 mio. kr.
Projektperiode: 01.09.22-30.11.24
Se video og slutrapport på https://kli-
matorium.dk/projekter/circular-pipes/

VIDEN KLIMA
TEKST: METTE VILSBØLL, LEMVIG VAND OG KLIMATORIUM

Genanvendt plast
i spildevandsrør kan 
halvere CO2-aftrykket

Circular Pipes-projektet 
bekræfter, at spildevandsrør 
med genanvendt plast kan 
matche traditionelle rør i 
både kvalitet og levetid – 
samtidig med at de bidrager 
til en markant reduktion af 
klimaftrykket.



APRIL 2025  #2  DANSKVAND 21

VIDEN

Projektdeltagere i Circular Pipes sammen med tre plastrørssystemer: Brønd, PP-gravitationsrør i brun og grøn farve og PE dobbeltvægsrør. Personer 1. række: 
Julie Brun Jensen fra TI, Peter Sejersen fra NPG Danmark, Mette Vilsbøll fra Lemvig Vand og Klimatorium, Christian Lerche KLAR; 2. række: Emilie Friis Velbæk 
fra VUDP-foreningen, Thorsten Schriver Niewald fra Skanderborg Forsyning, Morten Bruun fra Novafos, Anders Valentin fra KLAR; 3. række: Albert Jensen fra 
Klimatorium, Jesper Mondrup Christensen fra TI, Henrik Adam fra Plastix. Flere projektdeltagere er ikke med på billedet bl.a. Gry Tully Robsahm fra Svendborg 
Forsyning og Maria Dahl fra Aage Vestergaard Larsen. Foto: Michael Christensen, Klimatorium.
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Udfordringer med 
standarder og certificering
Trods de positive resultater er de nuværende 
krav fra Nordic Poly Mark en væsentlig hin-
dring for bred implementering. De nordiske 
standarder kræver i dag, at spildevandsrør 
fremstilles af 100 % jomfrueligt plast – et krav, 
der stammer fra ældre certificeringsordninger.

Circular Pipes har investeret stor arbejds-
indsats i at opbygge et solidt dokumentations-
grundlag, der kan understøtte en revision af stan-
darderne. Der er allerede positive signaler fra 
Nordic Poly Mark, og der er håb om en standar-
dændring i 2025, hvilket kan bane vejen for en 
bredere anvendelse af genanvendt plast i sektoren. 

Efterspørgsel i vandsektoren
Interessen for bæredygtige løsninger i vandsek-
toren vokser støt. Anders Valentin fra KLAR For-
syning understreger, at offentlige udbud frem-
over bør vægte både pris og bæredygtighed, så 
grønne løsninger bliver en naturlig del af ind-
købsstrategierne. Morten Bruun fra Novafos 
påpeger, at forsyningsselskaberne skal udvise 
en afbalanceret økonomisk ansvarlighed ved 
løbende at vurdere risikoen i forhold til rørkva-
litet og levetid. Det er derfor vigtigt at produk-
terne kan leve op til europæiske standarder. For 
at sikre dette påpeger Julie Brun Jensen fra Tek-
nologisk Institut nødvendigheden af opfølgende 
tests over de næste 1-5 år for at dokumentere de 
nye produkters langtidsholdbarhed.

Fremtidens udvikling og konklusion
Erfaringerne fra Circular Pipes illustrerer, at 
der er et stort potentiale for at modernisere 
testmetoder og udviklingsprocesser, så inte-
grationen af genanvendt plast kan accelereres. 

Som Andreas Ravn-Andersen fra Skander-
borg Forsyning fremhæver, er en af de største 
udfordringer, den tidskrævende proces med at 
udvikle og teste nye løsninger ved hjælp af de 
nuværende testmetoder: ”Meget skal kontrol-
leres undervejs,” siger han. Gry Tully Robsahm 
fra Svendborg Forsyning deler samme erfaring: 
”Vores arbejdsplaner i forhold til installation af 
rør blev flere gange udsat, og det endte desværre 
med, at to forsyninger af forskellige årsager 
ikke kunne installere rørene,” fortæller hun.

Peter Sejersen fra NPG Danmark mener, at 
den nuværende tryktest ofte er for krævende 
og kan forenkles uden at gå på kompromis 
med produkternes kvalitet. Denne forenkling 
kan være med til at reducere omkostninger 
og tid i testfasen, hvilket er essentielt for at 
fremme markedets accept af nye, bæredyg-
tige materialer.

Sammenfattende viser projektet Circular 
Pipes, at genanvendt plast kan blive en hjør-
nesten i fremtidens spildevandsinfrastruktur. 
Ved at kombinere innovative udviklingsme-
toder med grundig dokumentation og et øn-
ske om at opdatere standarderne, banes der 
vejen for en cirkulær økonomi, der både re-

ducerer CO2-aftrykket og sikrer en robust 
infrastruktur.

”Vi har lært utroligt meget om produktion, 
test og implementering af nye materialer,” ud-
taler Mette Vilsbøll fra Klimatorium. ”Gennem 
projekter som dette, baner vi vejen for en bæ-
redygtig fremtid for hele vandsektoren.” 

VIDEN KLIMA

Installation af PP-gravitationsrør hos Novafos. Foto: Marlene Halkjer, Novafos.

Installation af PVC-rør i Lemvig Vand. Foto: Michael Christensen, Klimatorium.

S T O R  T A K  T I L  V O R E S  P A R T N E R  W E N D T  &  S Ø R E N S E N  F O R  A T  V Æ R E  M E D  P Å  V O R E S  R E J S E  O G  D E L E 
V O R E S  V I S I O N  O M  A T  V Æ R E  M E D  T I L  A T  S K A B E  B Æ R E D Y G T I G E  S A M F U N D. 

SAFE WATER
– FOR ALL

Our environment is ever changing, and to protect it we need 
to keep innovating where possible to provide sustainable 

solutions. Treating the earths water is essential and together 
we can ensure it’s safe for both humans and wildlife alike.

 To find out more visit aktivt-kul.dk

2025 Glacier Preservation
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Rikke er tilbage på torvet efter fire år
Efter fire år
i Møllergade
er Rikke Møller
og Velværehuset
tilbage på torvet
i Svendborg.

Rikke Møller har siden 2021 haft udsigt til Mølledammen fra klinikken i Møllergade, men nu er hun flyttet
tilbage til torvet. Foto: Tim Kildeborg Jensen

Ole Grube
olgr@faa.dk

SVENDBORG: Efter fire år i eksil
i Møllergade er Rikke Møller
og hendes Velværehuset Bo-
dyguide tilbage på torvet i
Svendborg.
Hun rykkede tirsdag igen

ind i den elegante bygning
midt på lilletorv, og hun er
glad for at være tilbage.
- Jeg kan godt mærke, at jeg

har savnet det leben, der er på
torvet. Det er dejligt at kigge
over på Torvecafeen og se,
hvordan der er proppet, så
snart solen kommer frem.
Det er skønt at se, siger Rikke
Møller.
Hun flyttede fra torvet i

2021, fordi både hun og hen-
des kunder var utilfredse
med, at man havde fjernet
parkeringspladserne og slået
en del af livet på torvet ihjel.
Dengang havde ejeren af Tor-
vecafeen mistet sin spiritus-
bevilling, og nabolokalet stod
tomt.
- Men nu er der liv på Tor-

vecafeen, og der er åbnet en
is-café inde ved siden af, og
det er en fornøjelse at kigge
ud på alle de folk, der går for-
bi, siger Rikke Møller.

Flere behandlinger
Hun udvider nu åbningsti-
derne i klinikken, så de i hø-
jere grad følger butikkerne,
og så har hun besluttet sig for
at blive i stueetagen og ikke

som tidligere også bruge lo-
kalerne i kælderen og på før-
ste- og anden sal.
Hun har været alene i kli-

nikken i nogle uger, men har
netop ansat en assistent, så
hun igen kan tilbyde de be-
handlinger, som hun ikke
selv er mester i. Det drejer sig
blandt andet om fodpleje,
manicure og hårfjerning med
sukker eller voks.
Rikke Møller købte ejen-

dommen på lilletorv i 2009
og satte den til salg, da hun
flyttede sin klinik ned i lejede
lokaler overfor Mølledam-
men. Selvom hun nu er flyttet
tilbage, er den store ejendom
stadig til salg.
- Og der var faktisk én, der

kom med et bud i går, griner
hun.
- Jeg kommer nok med et

modbud, og så må vi se, hvad
der sker, men jeg bliver i

hvert fald her foråret og som-
meren over, siger Rikke Møl-
ler, der er åben for at flytte
klinikken, hvis hun får solgt
ejendommen.
Hun startede sin hudpleje-

klinik i privaten i Vejstrup i
1998 og har siden været i Ger-
ritsgade, Vestergade, Torvet
og Møllergade, inden hun alt-
så nu igen er tilbage i ejen-
dommen med adressen Tor-
vet 1.

19-årig forsøgte at løbe fra politiet
SVENDBORG: Det skabte en del opmærksomhed, da en 19-årig
mand fra Svendborg torsdag ved 18-tiden forsøgte at løbe
fra politiet på Klosterplads.
Betjentene var dog betydelig lettere til bens og fik hurtigt

løbet den 19-årige op, og han blev anholdt og sigtes nu for
besiddelse af en mindre mængde forskelligt narko.
- Han har også erkendt, at han havde det med henblik på

videresalg, fortæller politikommissær Lars Thede, der oply-
ser, at manden blandt andet blev taget med en mindre
mængde skunk og ketamin.
Politiet fik natten til fredag også fingrene i en 34-årig

mand fra Rudkøbing, der blev stoppet i bil på Havnepladsen
i Svendborg og sigtes for både spirituskørsel og narkokørsel.
Lars Thede fortæller, at han blev testet positiv for kokain.
/gru

Hvad døgnrapporten gemte:
Narkokørsel på ladcykel
SVENDBORG: En el-ladcykel med to mænd - den ene bag styret,
den anden på ladet - blev natten til torsdag klokken 01.31
standset af politiet på Dronningemaen i Svendborg.
I politiets døgnrapport hedder det "Begge personer blev

skønnet påvirket af narko."
Den ene af de to, en 34-årig mand fra Svendborg, blev sig-

tet, efter man fandt ham i besiddelse af lille mængde eufori-
serende stoffer. (pebp)

Sigtet for gadetisseri
SVENDBORG: Den slags går måske i Nykøbing Falster, men
dælme ikke her i Svendborg.
Den sandhed måtte en 17-årig mand fra Guldborgsund

Kommune natten til torsdag tage til sig, da han klokken
02.17 blev sigtet for at lade vandet midt ude på Frederiksga-
de.
Som det hedder i politiets døgnrapport, "stod (han) og

urinerede på gaden, imens der befandt sig andre på stedet,
hvilket var egnet til at forstyrre den offentlige orden."
Og nej; den slags går faktisk heller ikke i Nykøbing Falster

(pebp)

Ørreddagene finder sted 26. og 27. april. Arkivfoto: Anders Knudsen

Snart afholdes dette års
Langelandske Ørreddage

Anna Mosbjerg Madsen
anmom@faa.dk

LANGELAND: Inden længe sky-
des dette års Langelandske
Ørreddage i gang med for-
eningen Sportsfiskeren Lan-
geland som arrangør. Og nu
er præmierne på plads.
Traditionen, der har mere

end 30 år på bagen, afholdes
i år i dagene 26. og 27. april,
hvor lystfiskere dyster om at
få sig en flot ørred på krogen.

Og man kan roligt sætte
kryds i kalenderen allerede
nu. Der udloves nemlig præ-
mier til en samlet sum af
63.000 kroner, meddeler for-
eningen på Facebook.
Hver deltager kan kun sen-

de en enkelt ørred til indvej-
ning, så det er altså med at
holde tungen lige i munden
på sin fiskefærd.
For at deltage er det et krav,

at man har et gyldigt fiske-
tegn, og at man har købt bil-
let til arrangementet.

Hjælp til øhavet: Ny aftale
sikrer mindre udledning

Ole Grube
olgr@faa.dk

Det sydfynske øhav var sidste år hårdt ramt af iltsvind. Privatfoto:
Jakob Humaidan

SYDFYN: Mindre udledning af
kvælstof fra spildevand skal
forbedre vandkvaliteten mar-
kant i Det sydfynske øhav og
15 andre fjorde og kystområ-
der.
Det er målet i en ny aftale,

der skal gennemføres inden
udgangen af 2027, og som
stiller strengere krav til, hvor-
dan spildevandsselskaberne
renser spildevandet.
I en pressemeddelelse fra

Miljøministeriet fremgår det,
at man med indsatserne kan
reducere udledningen med
572 tons kvælstof i de 16 fjor-
de og kystvande, hvor spilde-

kystvande, der skal nedbrin-
ge kvælstofudledningen fra
spildevand. Danmark er alle-
rede blandt de bedre i verden
til at rense vores spildevand,
men vi kan og skal stadig gø-
re endnu mere. Med de nye
krav til renseanlæggene tager
vi et vigtigt skridt i retning af
et renere vandmiljø.
En rapport fra Nationalt

vand fortsat er et problem for
vandmiljøet. Reduktionerne
sker ved, at der stilles nye
krav til 24 rensningsanlæg
om at forbedre deres rens-
ningskapacitet af spildevand.
Aftalen kommer som op-

følgning på Aftale om Imple-
mentering af et Grønt Dan-
mark og er indgået mellem
regeringen, Socialistisk Folke-
parti, Liberal Alliance, Det
Konservative Folkeparti og
Radikale Venstre.
Miljøminister Magnus

Heunicke (S) siger i en presse-
meddelelse:
- Vi skal have genoprettet

vandmiljøet i de danske fjor-
de og farvande. Nu igangsæt-
ter vi målrettede indsatser i
16 konkrete fjorde og

Center for Miljø og Energi på
Aarhus Universitet viste sid-
ste år, at Det sydfynske øhav,
det sydlige Lillebælt og tilstø-
dende sydøstjyske fjorde var
hårdt ramt af iltsvind.
De 16 områder, hvor der nu

sættes ind, tæller blandt an-
det også Odense Fjord ved Se-
den Strand om Lillebælt i om-
rådet ved Snævringen. /gru
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LÆSERTAL
37.000 ugentlige læsere.  
Kilde: Index Danmark/Gallup, helår 2024  

RETTELSER
Fyns Amts Avis retter faktuelle fejl og  misforståelser. 
Skriftlig henvendelse med  dato, side og overskrift på 
artiklen, hvor fejlen optræder, bedes sendt til avisen.
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Den nye danseteaterforestilling vil kunne opleves fra slutningen af april. Foto: Ard Jongsma/Still Words

Skal du i teateret eller hvad?
Unge sætter ord og krop på livet i ny forestilling

Peter Becher Damkjær
pebp@faa.dk

- Jeg har tit svært ved at si-
ge min mening, fordi jeg er
bange for, hvad andre tæn-
ker. Men det, vi finder ud af
her, er, at det føles som om, vi
alle sammen prøver at finde
ud af det samme. Vi tør vise
vores usikkerhed, og det er
ret vildt.
sART danseteaters stil er

kendt for at være både sjov,
kærlig og tankevækkende.
ERDUstumELLERHVAD! er
ifølge en pressemeddelelse
en festlig, rørende og eksplo-
siv oplevelse, hvor humor,
energi og sårbarhed smelter
sammen i et brag af en fore-
stilling. (pebp)

SVENDBORG: Otte lokale, unge
talenter og fire professionelle
dansere og skuespillere deler
ud af hemmeligheder, sårbar-
hed, seksualitet, eufori, pres
og glæde. Hvordan er det at
være ung i dag? At finde mo-
det til at stå ved sig selv, ud-
trykke sig og sætte ord på alt
det, der er svært at tale om?
Det er netop disse spørgs-

mål, sART danseteater tager
op i deres nye forestilling ER-
DUstumELLERHVAD!, der
kan opleves på Svendborg
Teater fra den 24. til 27. april.

Koreograf Sofie Christian-
sen har arbejdet med de un-
ge igennem en lang række
workshops. Her har hun
blandt andet bedt dem om at
formulere tekster om de em-
ner, forestillingen berører. På
den måde bliver det de unges
egne oplevelser, der danner
grundlaget for værket.
Sofie Christiansens arbejde

handler om at give de unges
oplevelser en form, hvor de
kan blive formidlet gennem
både ord og bevægelse. Hun
bruger deres egne historier
og erfaringer som en ressour-
ce og kombinerer det med
kropslige øvelser, for eksem-
pel ved at vise rødmen gen-

nem bevægelse.
- Tilliden opstår, næres og

mistes netop også i høj grad i
det subtile. I kropssprog og
alt det der ikke bliver sagt,
men alligevel kommunikeret,
forklarer hun.
- Det kan være svært at si-

ge, hvad man virkelig føler.
Men med dansen... så er det
som om, man kan sige noget
uden at tale. Det er både
skræmmende og virkelig fedt,
fortæller 24-årige Clara Due
Bisgaard, som, når hun ikke
står på de skrå brædder, læser
til lærer.
Sigrid Juul Andersson, der

er 18 år og går på Svendborg
Gymnasium, uddyber:

Vand.
Nu må vanviddet stoppe

CC
Vi forventer, at der denne 

gang bliver tænkt på os, der 
allerede bor her. Hvis ikke, 

må politikerne stå til ansvar 
for konsekvenserne.

LÆSERBREV
Beboere på Nyborgvej, 
Skårup: Lars Green, Kristian 
Bæk Nielsen, Poul Erik 
Larsen, Britt Beck, Ditte S. 
Bæk Gotfredsen, Lone Huus 
Larsen, Henning Kaae, Steen 
D. Johansen, Lea Nørgaard, 
Kajta Øssursdottir Kaae, 
Marianne Madsen

at tage sagen i egen hånd for
at beskytte vores hjem. Vi
har investeret i pumpeud-
styr og slanger for at lede
vandet væk – ironisk nok til
præcis det område, hvor
kommunen nu vil bygge bo-
liger! Det grundlæggende
problem er velkendt: Et un-
derdimensioneret afløbsrør
under vejen fungerer som
en prop, der forhindrer van-
det i at strømme væk.
Selv chefen for Klima, Na-

tur og Miljø har i en mail af
4. april 2024 til forpersonen
for teknik- og miljøudvalget,
Jesper Kiel (EL), bekræftet, at
vi som lodsejere på Nyborg-
vej allerede har store proble-
mer. Kommunen ved det –
og alligevel overvejer man at
forværre situationen?
Hvis Svendborg Kommu-

ne alligevel vælger at udstyk-
ke området uden at sikre en

SKÅRUP: Vi beboere på Ny-
borgvej i Skårup er stærkt
bekymrede – og ærligt talt
rystede – over forslaget om
at udstykke den nærliggen-
de mark til boliger. Hvordan
kan man overhovedet over-
veje at bygge på et område,
der allerede nu kæmper
med ekstremt højt grund-
vand og gentagne oversvøm-
melser?
Allerede i dag er vi nødt til

reel og langsigtet løsning på
vandproblemerne, er det di-
rekte uansvarligt. Vi har gen-
tagne gange bedt om hjælp
– uden resultat. De foreslåe-
de løsninger er enten util-
strækkelige eller så dyre og
komplicerede, at almindeli-
ge borgere ikke har en chan-
ce for at gennemføre dem.
Hvor længe skal vi finde

os i at blive ignoreret? Skal
vi endnu en gang stå med
oversvømmede hjem, mens

kommunen trækker på
skuldrene?
Vi forventer, at der denne

gang bliver tænkt på os, der
allerede bor her. Hvis ikke,
må politikerne stå til ansvar
for konsekvenserne.
Vi henviser til artiklen

“Vandkaos på Sydfyn”, bragt
af Fyns Amts Avis i 2015,
som tydeligt viser, at dette
problem ikke er nyt – og at
kommunen burde have lært
af fortiden.
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- Det er
vanvittigt:
Ny forening
vil afskaffe
sorterings-
cirkusset
Norge og Holland sorterer centralt. I
Danmark står vi stadig med ti skralde-
kategorier. Hvorfor har vi ikke et system, der
lader teknologien gøre arbejdet, spørger
forening, der har et klart mål: Én spand.

Ebbe Sidenius
ebsid@jfm.dk

CC
Når ingen andre ville 
tage slagsmålet, så 
måtte jeg jo selv 
gøre det. Jeg kan 
ikke se stiltiende til, 
mens et dyrt og 
uretfærdigt system 
bliver gjort til 
standard.
GUNNAR KJEMS, 
BESTYRELSESFORMAND I 
1SPAND.NU.

Gunnar Kjems lægger ikke
fingrene imellem, når han
skal beskrive det danske af-
faldssystem.
– Det er fuldstændig van-

vittigt, konstaterer han kort
og kontant.
Han er manden bag for-

eningen 1spand.nu og funge-
rer i dag som bestyrelsesfor-
mand. Foreningen arbejder
for at gøre op med de regler
og strukturer, der i dag styrer
affaldssorteringen i Dan-
mark.
Ifølge Gunnar Kjems er

myndighedernes krav til bor-
gerne ikke bare urealistiske,
men direkte uretfærdige.
– Man kan ikke kalde det

velfærd, når ældre menne-
sker og børnefamilier på
tredje sal skal jonglere med ti
forskellige affaldsfraktioner.
Det er et system, der er kon-
strueret hen over hovedet på
dem, det i virkeligheden ram-
mer, siger han. Han peger
samtidig på, at langt de fleste
danskere reelt ikke sorterer
korrekt.
- Folk vil gerne fremstå som

grønne, men sandheden er, at
sorteringen halter. Det er ble-
vet så kompliceret, at selv de
bedste intentioner forsvinder
i bøvlet.
Foreningen 1spand.nu ar-

bejder derfor for at indføre
central sortering i Danmark.
Som navnet antyder, skal af-
faldet i én spand – ikke ti. Det
betyder, at borgerne ikke
længere skal stå for sorterin-
gen selv. I stedet bliver affal-
det behandlet på automatise-
rede anlæg med robotter, ka-
meraer og avanceret teknolo-
gi.
Og Gunnar står ikke alene

med sin kritik.

Melder sig ind kampen
I februar trådte tidligere mi-
nister Søren Pind ind i besty-
relsen hos 1spand.nu – og for
nyligt fulgte Martin Ågerup,
tidligere direktør i den bor-
gerligt-liberale tænketank
Cepos, efter. Modellen med
central sortering er allerede
indført i både Holland og
Norge, som har Europas mest
moderne eftersorteringsan-
læg til affald fra husholdnin-
ger: ROAF.
For den udefrakommende

kan det måske virke som en
lille sag at gå i krig over. Det
handler trods alt “bare” om
affaldssortering. Men for
Gunnar Kjems er det langt
mere end det. Der et spørgs-
mål om retfærdighed, vel-
færd og sund fornuft i hverda-
gen.
– Jeg er sønderjyde – og vi

siger ikke ja bare for fredens
skyld. Når ingen andre ville
tage slagsmålet, så måtte jeg
jo selv gøre det. Jeg kan ikke
se stiltiende til, mens et dyrt

og uretfærdigt system bliver
gjort til standard.
- Myndigheder er som

børn. De går lige så langt, som

man tillader dem at gå - og
her har de gået alt for langt,
siger bestyrelsesformanden.
Men hvad er det egentlig,

der stopper Danmark i at
skifte spor? Hvorfor kan man
ikke bare implementere så-
dan et system, hvis Norge og

Holland kan?

Lovgivningen halter
Der er delte meninger i af-

Her ses et eksempel
på, hvordan det det
nuværende affaldss-
orteringssystem ser ud.

-Her er det i Favrskov
Kommune. Foto: Favrskov
Forsyning.
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Affalds-
sortering er i
dag en opgave,
der hviler på
borgerne. Men
foreningen
1spand.nu
ønsker, at
maskinerne
tager over.
Foto: Mette
Graugaard

faldsbranchen om, hvorvidt
én spand og central sortering
er løsningen på fremtidens
affaldssystem. Organisatio-
ner som Plastindustrien og
Affalds- og Ressourceindu-
strien (ARI) advarer mod at
lægge for meget ansvar over
på teknologien. De mener, at
robotter og sorteringsanlæg
endnu ikke kan sikre den
kvalitet, som især plast til fø-
devarer kræver – og at man
derfor stadig har brug for, at
borgerne selv sorterer deres
affald, skriver de i et debat-
indlæg i Cleantechwatch.
Brancheforeningen Cirku-

lær, som organiserer de kom-
munale affaldsselskaber, er
dog mere positivt stemt over
for brugen af teknologi og pe-
ger på, at det politiske system
lige nu spænder ben for in-
novation.
– Vi er som organisation

egentlig ikke imod robotsor-
tering. Vi synes, det er vigtigt,
at der er rum til innovation
og nye måder at gøre tingene
på, også når det gælder af-
faldssortering. Med den nu-
værende lovgivning er det
lidt svært. Det kunne man
som landspolitikere godt se
på, lyder det fra Niels Tofte-

gaard, der er kommunika-
tionschef i Brancheforenin-
gen Cirkulær.
Men de er yderligere skep-

tiske overfor, om det er mu-
ligt at komme helt ned på
kun én spand, som den nye
organisation jo ønsker, for-
tæller Niels Toftegaard.

Christiansborg holder fast i
ti spande
Man skulle tro, at kommu-
nerne selv kunne vælge, hvor-
dan affaldet skal sorteres,
men sådan er det ikke. Det er
en national beslutning, og
reglerne er fastlagt af Folke-
tinget og Miljøministeriet.
Siden 2020 har det været et

krav, at alle husholdninger i
Danmark sorterer deres af-
fald i op til ti forskellige kate-
gorier. Reglerne står i den så-
kaldte affaldsbekendtgørelse,
hvor der også er nogle få mu-
ligheder for at kombinere af-
faldstyper, som plast og drik-
kekartoner. Men det er ikke
tilladt at blande dem med
restaffald.
Samtidig må kommunerne

ifølge loven ikke eje eller dri-
ve automatiske sorteringsan-
læg. Det betyder, at hvis man
vil sortere affald med robot-

ter og teknologi, skal man bå-
de finde private aktører og
have tilladelse til det.
Kort sagt: Loven gør det

svært at indføre noget nyt og-
så selvom teknologien er
klar.

Fyn forsøgte - men fik nej
I december 2023 forsøgte ti
fynske kommuner dog at få
lov til at gøre tingene ander-
ledes. De bad om at blive
undtaget fra de nationale sor-
teringskrav og ville i stedet
indsamle plast og mad- og
drikkekartoner sammen med
restaffaldet.
Ideen var, at et centralt sor-

teringsanlæg senere skulle stå
for at skille materialerne ad.
Kommunerne mente, at det
ville gøre sorteringen nem-
mere for borgerne og i sidste
ende føre til højere genan-
vendelse. Men Miljøministe-
riet sagde nej.
Begrundelsen var blandt

andet, at det foreslåede anlæg
ikke kunne sortere plasten
godt nok til, at den måtte
bruges i nye fødevareembal-
lager. Samtidig blev der hen-
vist til, at forsøget ikke levede
op til de fælles nationale mål
fra klimaplanen.

EU godkender DSV's
kæmpeopkøb af
tyske Schenker
Det var i september
2024, at DSV med-
delte, at selskabet
ville købe Schenker
for omkring 107
milliarder kroner.

Laura Nissen
Ritzau

EU har godkendt DSV's kæm-
peopkøb af det tyske trans-
portselskab Schenker.
Det skriver Finans på bag-

grund af en afgørelse på EU-
Kommissionens hjemmesi-
de.
Dermed har DSV sikret sig

35 ud af 36 nødvendige myn-
dighedsgodkendelser til op-
købet, skriver Finans.
På DSV's ansøgning om

godkendelse af opkøbet på
EU-Kommissionens hjem-
meside, fremgår det, at be-
slutningen er taget 8. april.
Det var i september 2024,

at DSV meddelte, at selskabet
ville købe Schenker af Deut-
sche Bahn for omkring 107
milliarder kroner.
Schenker og DSV vil få en

samlet omsætning på om-
kring 293 milliarder kroner,

Opkøbet blev bekræftet, ef-
ter at der i en periode havde
været rygter om, at valget var
faldet på netop DSV som kø-
ber.
Schenker blev officielt sat

til salg af Deutsche Bahn i de-
cember 2023. I den efterføl-
gende tid meldte flere selska-
ber sig på banen som interes-
serede købere, herunder det
danske selskab Mærsk.
I sommeren 2024 trak

Mærsk sig dog fra budkam-
pen, da en nærmere gennem-
gang havde fundet udfordrin-
ger med integration af virk-
somheden.
Til sidst var der kun DSV og

kapitalfonden CVC Capital
Partners tilbage som mulige
købere af Schenker.
DSV blev af mange anset

som favorit, men i slutningen
af august var den tyske fagfor-
ening Verdi ude og anbefale
at vælge CVC Capital Partners
som køber. Det skyldtes, at
fagforeningen var bekymret
for antallet af fyringer, hvis
DSV løb med Schenker.
Som led i købsaftalen har

DSV forpligtet sig til en ræk-
ke "sociale forpligtelser" i for-
hold til medarbejderne. For-
pligtelserne gælder i to år, ef-
ter at handlen er gennemført.
/ritzau/

hvis man kigger på 2023-tal-
lene. Sammenlægningen vil
gøre selskabet til verdens
største logistikselskab målt
på omsætning.
DSV mangler nu blot en

myndighedsgodkendelse fra
de amerikanske konkurren-
cemyndigheder for at kunne
gennemføre opkøbet. Det
skriver Finans.
For at finansiere opkøbet

har DSV blandt andet udstedt
nye aktier for 37,3 milliarder
kroner.
I forbindelse med DSV's

årsregnskab for 2024 i febru-
ar lød det, at selskabet for-
venter, at opkøbet af Schen-
ker bliver gennemført i løbet
af andet kvartal.
DSV blev stiftet af ni vogn-

mænd i 1976.

Det største opkøb
En lang række opkøb af
blandt andet hollandske
Frans Maas, belgiske ABX Lo-
gistix, amerikanske UTI
Worldwide og schweiziske
Panalpina har betydet, at sel-
skabet er vokset enormt og
uden Schenker er verdens
tredjestørste i logistikbran-
chen.
Opkøbet af Schenker er

langt det største, som DSV
nogensinde har foretaget.

Delta sløjfer forventninger
grundet økonomisk usikkerhed

Laura Nissen
Ritzau

Det amerikanske luftfartssel-
skab Delta Airlines har sløjfet
sine forventninger for resten
af året grundet den nuværen-
de økonomiske usikkerhed.
Det skriver Delta Airlines i

forbindelse med sit kvartals-
regnskab onsdag.
Selskabet vil i stedet kom-

me med en opdateret for-
ventning senere på året, "når
klarheden forbedres", lyder
det.
- Grundet manglen på øko-

nomisk klarhed er det for tid-
ligt på nuværende tidspunkt
at levere en opdateret prog-
nose for hele året, siger Deltas
topchef, Ed Bastian, i en kom-
mentar til kvartalsregnska-
bet.
I løbet af årets første kvar-

tal har selskabet omsat for 13
milliarder dollar, svarende til
cirka 88 milliarder kroner.

Væksten gået i stå
I januar lød det fra Delta Air-
lines, at selskabet forventede,

en række lande verden over.
De nye toldsatser er onsdag
morgen dansk tid trådt i
kraft.
Donald Trump vil med hø-

jere told tvinge udenlandske
virksomheder til at produce-
re deres varer i USA og på den
måde skabe amerikanske ar-
bejdspladser.
Både EU og en række lande

har varslet modsvar til tolden
i USA.
Kina valgte i sidste uge -

som et modsvar på de øgede
amerikanske toldsatser - at
gengælde med yderligere 34
procent told på alle ameri-
kanske varer fra 10. april.
Onsdag har Kinas finans-

ministerium ifølge Financial
Times oplyst, at Kina lægger
yderligere 50 procent told på
amerikanske varer, hvilket
trækker toldsatsen op på 84
procent.
De omfattende toldsatser

har skabt bekymring for den
globale vækst og sendt aktier
ud i markante fald i den sene-
ste uge. /ritzau/

at den stærke rejseefter-
spørgsel ville fortsætte, mens
forbrugere i højere grad for-
ventedes at søge kvalitetspro-
dukter.
Topchefen påpeger nu, at

første kvartal har udviklet sig
anderledes end først antaget.
- Med bred økonomisk

usikkerhed omkring global
handel er væksten stort set
gået i stå. I dette miljø med
langsommere vækst beskyt-
ter vi marginer og penge-
strømme og fokuserer på det,
vi kan kontrollere, siger Ed
Bastian.
Marginerne angiver, hvor

stor en andel af en virksom-
heds omsætning der ender
som overskud.
Deltas fokus på indtjenin-

gen betyder blandt andet, at
der vil blive reduceret i en el-
lers planlagt vækst i selska-
bets kapacitet i den anden
halvdel af året. Desuden vil
Delta aktivt styre omkostnin-
gerne.
Den amerikanske præsi-

dent, Donald Trump, annon-
cerede i sidste uge, at der vil
blive pålagt told på varer fra
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Affaldssortering: Vi ved, det er
forkert – men vi gør det alligevel
Danskerne sorterer stadig
skævt i skraldespanden.
Særligt plasten halter,
og store mængder
værdifuldt affald går tabt.
Professor Henrik Wenzel
guider til, hvad du aldrig
må gøre - og hvad der
trods alt er til at leve med,
hvis sorteringen glipper.

FAKTA
DE TI AFFALDSFRAKTIONER
●Pap: Papkasser, skotøjsæsker,
æggebakker, paprør fra køkken- og
toiletruller, kartonemballage fra
morgenmadsprodukter. 

●Madaffald: Mad- og køkkenrester,
kaffegrums og teposer,
æggeskaller, afskårne blomster,
brugt køkkenrulle fra madlavning

●Mad- og
drikkekartoner: Kartoner fra mælk,
juice, yoghurt, flåede tomater og
andre drikke- og fødevareprodukter.

●Metal: Konservesdåser,
drikkedåser uden pant, foliebakker
fra leverpostej, kapsler, låg fra glas,
fyrfadslysholdere, søm og skruer,
gryder og pander

●Glas: Glasflasker uden pant,
konservesglas, drikkeglas, glasskår,
vin- og spiritusflasker. Husk at
fjerne låg og skylle glassene.

●Tekstiler: Ødelagt tøj og tekstiler
såsom slidte håndklæder, sengetøj,
gardiner, stofrester, huer, vanter og
tørklæder. Men bælter og tasker
ikke hører under tekstilaffald.

●Farligt affald: Batterier,
malingrester, spraydåser,
kemikalier med faremærker,
termometre, elpærer, plantegift,
olierester, neglelak og
neglelakfjerner.

●Plastik: Plastposer, plastfolie,
plastemballage fra madvarer,
plastbøtter, plastdunke, plastlegetøj
uden elektronik.

●Papir: Aviser, magasiner,
kontorpapir, kuverter med og uden
rude, papirposer.

●Restaffald: Pizzabakker, chips-
og kaffeposer med
metalbelægning, cigaretskod,
beskidt papir og pap, vatpinde,
kattegrus, hygiejneprodukter.

KILDE: MILJØSTYRELSEN.DK

Danskerne sorterer stadig skævt i skraldespanden. Særligt plasten halter, og store mængder værdifuldt affald går tabt.
Foto: Morten Stricker

Ebbe Sidenius
ebsid@jfm.dk

nedbrydeligt og kan blive til både
biogas og gødning, siger Henrik
Wenzel.

4 GLAS OG PLASTIK SKAL
HOLDES ADSKILT
Glas og plastik må ikke blan-

des sammen, når du sorterer dit af-
fald. Det handler ikke kun om kor-
rekt sortering, men om kvaliteten
af genanvendelsen.
Hvis glas ender i plastikbeholde-

ren, kan det sprede støv og små
splinter, der forurener plastikken.
Omvendt kan plastikfnuller og res-
ter forringe kvaliteten af det ind-
samlede glas.
– Holmegaard vil nok ikke være

begejstrede for at finde små pla-
stikstrimler i deres glasflasker. Og
det er heller ikke ligefrem ønsk-
værdigt med glassplinter i genbru-
geligt plastik, siger Henrik Wenzel.

en lille indsats.
Kort sagt: Sorteringen glipper.

Derfor har Avisen Danmark spurgt
en affaldsekspert, hvad du aldrig
må smide i den forkerte spand. Og
hvad der trods alt er okay.

1 FARLIGT AFFALD SKAL
ALDRIG I SKRALDESPANDEN
Det burde være logik for bur-

høns, men alligevel sker det det:
Farligt affald som kemikalier, ma-
lingrester, spraydåser og batterier
havner i den almindelige skralde-
spand. I stedet skal de altid afleve-
res på genbrugsstationen eller ind-
leveres via kommunens ordninger,

Lad os være ærlige. Det kan være
forvirrende at finde ud af, hvor dét
ene stykke affald, der hverken pas-
ser i plast-, pap- eller metalspan-
den, egentlig skal smides hen.
Skraldets gråzoner presser sig på.
Hvad gør man så? Ofte ryger det i
restaffaldet.
Og noget tyder på, at det sker

lidt for ofte, at danskerne smider
affald i den forkerte spand. 
Ifølge den seneste rapport fra

2022 bliver kun 23 procent af pla-
stikemballagen faktisk genan-
vendt. Og det er langt fra nok. EU
kræver, at vi når op på 50 procent
allerede i 2025 og 55 procent i
2030.
– Vi er generelt ret dårlige til at

sortere. Særligt når det gælder pla-
stik, siger Henrik Wenzel, der er
professor ved Institut for Grøn
Teknologi på Syddansk Universi-
tet.
Han forklarer, at problemet i høj

grad starter i de danske hushold-
ninger.
– I danske husstande går op mod

70 procent af den plastik, der po-
tentielt kunne genanvendes, tabt,
fordi den aldrig når ned i den rigti-
ge spand, siger han.
– Vi er dels for dovne, dels for

kritiske og i mange tilfælde også
for lidt motiverede. Vi har travlt,
står midt i madlavningen og skal
bare af med emballagen. Hvis pla-
stikspanden er fuld, orker vi ikke at
gøre noget ved det, og så ryger det
hele i restaffaldet, siger Henrik
Wenzel.
På Syddansk Universitet har

man lavet undersøgelser, der viser,
at plasten i restaffaldet ofte er den
mere snaskede slags.
– Det er for eksempel ketchup-

flasker, shampooflasker eller bak-
ker med kartoffelsalat. Som borge-
re gider vi ikke stå og skylle dem.
Vi smider dem bare ud, siger han.
Til gengæld er det typisk de rene

og pæne plasttyper, der ender i
genbrugsspanden.
– Det er vindruebakkerne og den

slags, som ser visuelt rene og gen-
anvendelige ud. Men det betyder
også, at vi går glip af en masse res-
sourcer, der faktisk kunne være
genbrugt, hvis vi bare havde gjort

hvor de kan blive håndteret kor-
rekt.
- Det siger sig selv, at farligt affald

er det værste, du kan smide forkert
ud. Det er giftigt, det forurener - og
det kan gøre skade på både miljøet
og mennesker, hvis det ikke hånd-
teres rigtigt, siger Henrik Wenzel.

2 PAS PÅ MED PAP OG PAPIR
Papir og pap er værdifulde
materialer i genbrugssyste-

met, men kun så længe de holdes
rene og tørre. Hvis de ender i den
forkerte skraldespand og bliver vå-
de eller snaskede, kan de ikke læn-
gere genanvendes og må i stedet

brændes. 
Det betyder, at ressourcer går

tabt, som ellers kunne være brugt
til at lave nyt pap og papir, lyder
det fra Henrik Wenzel.

3 MEN SERVIETTER I MAD-
AFFALDSSPANDEN ER BEDST
Det virker måske ikke helt lo-

gisk, men brugt køkkenrulle og
snottede servietter skal faktisk ikke
i papirsorteringen eller i restaffald.
De gør langt mere gavn et andet
sted.
- Derimod skal du helst smide

køkkenrulle, servietter og lomme-
tørklæder i madaffaldet. Det er































Svendborg Kommune 
Rådhuset 
Ramsherred 5 
5700 Svendborg  
 
 
 
 
 
 
Indkaldelse til ordinær generalforsamling i Svendborg Forsyning 
A/S den 13. maj 2025 kl. 10.00, Ryttermarken 21, 5700 Svendborg, 
mødelokale 2 
 
Hermed indkaldelse til generalforsamling. Dagsorden jævnfør vedtægterne 
§ 4. 
 
1) Valg af dirigent.  
2) Bestyrelsens beretning om selskabets virksomhed i det forløbne år.  
3) Forelæggelse af årsrapport med revisionspåtegning til godkendelse.  
 
Årsrapporten vedlagt.  
 
4) Beslutning om decharge for direktion og bestyrelsen.  
5) Beslutning om anvendelse af overskud eller dækning af tab i henhold til 
den godkendte årsrapport.  
 
Det indstilles at årets resultat overføres til egenkapitalen.  
 
6) Valg af medlemmer til bestyrelsen, herunder valg af formand og 
næstformand.  
 
Punktet realitetsbehandles ikke, da bestyrelsen ikke er på valg ved denne 
generalforsamling. 
 
7) Valg af revisor.  
 
I vedtægterne § 12.1 står der: Selskabets årsrapport revideres af en af 
generalforsamlingen valgt statsautoriseret revisor, der vælges for 1 år ad 
gangen.  
 
8) Eventuelt.  
 
 
 
Venlig hilsen  
 
 
Karl Magnus Bidstrup 
Bestyrelsesformand Svendborg Forsyning A/S  
 
 
Vedlagt til behandling: Årsrapport 2024 for Svendborg Forsyning A/S 
 
Vedlagt til orientering: Årsrapporter 2024 for datterselskaberne; Svendborg 
Vand A/S, Svendborg Spildevand A/S, Svendborg Affald A/S, Svendborg Forsyningsservice A/S, 
Svendborg VE A/S og Svendborg Velbelysning A/S 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Svendborg 
28. april 2025 
 
 
 
 
 
Svendborg Forsyning A/S 
OSØ 
Direkte tlf. 6321 5540 

 
 
 

 
 
 
 

 
 
 

 
 
 
 

 
 
 

 
 
 
 

 
 
 
 

 
 
 

 
 
 
 

 
 
 

 



Svendborg Forsyning A/S 
Att.: Bestyrelsen 
Ryttermarken 21 
5700 Svendborg  
 
 
 
 
 
 
Indkaldelse til ordinær generalforsamling i Svendborg Vand A/S  
den 13. maj 2025 kl. 09.00, Ryttermarken 21, 5700 Svendborg, 
mødelokale 1 
 
Hermed indkaldelse til generalforsamling. Dagsorden jævnfør vedtægterne 
§ 4. 
 
1) Valg af dirigent.  
2) Bestyrelsens beretning om selskabets virksomhed i det forløbne år.  
3) Forelæggelse af årsrapport med revisionspåtegning til godkendelse.  
 
Årsrapporten vedlagt.  
 
4) Beslutning om decharge for direktion og bestyrelsen.  
5) Beslutning om anvendelse af overskud eller dækning af tab i henhold til 
den godkendte årsrapport.  
 
Området er lovgivningsmæssigt omfattet af ”hvile i sig selv” princippet, 
hvilket indebærer at kundernes betaling skal svare til medgåede 
omkostninger for drift af vandforsyningsanlæggene. Lovgivningsmæssigt er 
det ikke muligt at disponere overskud eller tab, da området er dækket af 
”hvile i sig selv” princippet. 
 
6) Valg af medlemmer til bestyrelsen, herunder valg af formand og 
næstformand.  
 
Punktet realitetsbehandles ikke, da bestyrelsen ikke er på valg ved denne 
generalforsamling. 
 
7) Valg af revisor.  
 
I vedtægterne § 13.1 står der: Selskabets årsrapport revideres af en af 
generalforsamlingen valgt statsautoriseret revisor, der vælges for 1 år ad 
gangen.  
 
8) Eventuelt.  
 
 
 
Venlig hilsen  
 
 
Karl Magnus Bidstrup 
Bestyrelsesformand Svendborg Vand A/S  
 
 
Vedlagt: Årsrapport 2024 for Svendborg Vand A/S 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Svendborg 
28. april 2025 
 
 
 
 
 
Svendborg Vand A/S 
OSØ 
Direkte tlf. 6321 5540 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Svendborg Forsyning A/S 
Att.: Bestyrelsen 
Ryttermarken 21 
5700 Svendborg  
 
 
 
 
 
 
Indkaldelse til ordinær generalforsamling i Svendborg Spildevand 
A/S den 13. maj 2025 kl. 09.00, Ryttermarken 21, 5700 Svendborg, 
mødelokale 1 
 
Hermed indkaldelse til generalforsamling. Dagsorden jævnfør vedtægterne 
§ 4. 
 
1) Valg af dirigent.  
2) Bestyrelsens beretning om selskabets virksomhed i det forløbne år.  
3) Forelæggelse af årsrapport med revisionspåtegning til godkendelse.  
 
Årsrapporten vedlagt.  
 
4) Beslutning om decharge for direktion og bestyrelsen.  
5) Beslutning om anvendelse af overskud eller dækning af tab i henhold til 
den godkendte årsrapport.  
 
Området er lovgivningsmæssigt omfattet af ”hvile i sig selv” princippet, 
hvilket indebærer at kundernes betaling skal svare til medgåede 
omkostninger for drift af spildevandsanlæggene. Lovgivningsmæssigt er det 
ikke muligt at disponere overskud eller tab, da området er dækket af ”hvile i 
sig selv” princippet. 
 
6) Valg af medlemmer til bestyrelsen, herunder valg af formand og 
næstformand.  
 
Punktet realitetsbehandles ikke, da bestyrelsen ikke er på valg ved denne 
generalforsamling. 
 
7) Valg af revisor.  
 
I vedtægterne § 13.1 står der: Selskabets årsrapport revideres af en af 
generalforsamlingen valgt statsautoriseret revisor, der vælges for 1 år ad 
gangen.  
 
8) Eventuelt.  
 
 
 
Venlig hilsen  
 
 
Karl Magnus Bidstrup 
Bestyrelsesformand Svendborg Spildevand A/S  
 
 
Vedlagt: Årsrapport 2024 for Svendborg Spildevand A/S 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Svendborg 
28. april 2025 
 
 
 
 
 
Svendborg Spildevand A/S 
OSØ 
Direkte tlf. 6321 5540 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Svendborg Forsyning A/S 
Att.: Bestyrelsen 
Ryttermarken 21 
5700 Svendborg  
 
 
 
 
 
 
Indkaldelse til ordinær generalforsamling i Svendborg Affald A/S 
den 13. maj 2025 kl. 09.00, Ryttermarken 21, 5700 Svendborg, 
mødelokale 1 
 
Hermed indkaldelse til generalforsamling. Dagsorden jævnfør vedtægterne 
§ 4. 
 
1) Valg af dirigent.  
2) Bestyrelsens beretning om selskabets virksomhed i det forløbne år.  
3) Forelæggelse af årsrapport med revisionspåtegning til godkendelse.  
 
Årsrapporten vedlagt.  
 
4) Beslutning om decharge for direktion og bestyrelsen.  
5) Beslutning om anvendelse af overskud eller dækning af tab i henhold til 
den godkendte årsrapport.  
 
Området er lovgivningsmæssigt omfattet af ”hvile i sig selv” princippet, 
hvilket indebærer at kundernes betaling skal svare til medgåede 
omkostninger for drift af affaldsområdet. Lovgivningsmæssigt er det ikke 
muligt at disponere overskud eller tab, da området er dækket af ”hvile i sig 
selv” princippet. 
 
6) Valg af medlemmer til bestyrelsen, herunder valg af formand og 
næstformand.  
 
Punktet realitetsbehandles ikke, da bestyrelsen ikke er på valg ved denne 
generalforsamling. 
 
 
7) Valg af revisor.  
 
I vedtægterne § 12.1 står der: Selskabets årsrapport revideres af en af 
generalforsamlingen valgt statsautoriseret revisor, der vælges for 1 år ad 
gangen.  
 
8) Eventuelt.  
 
 
 
Venlig hilsen  
 
 
Karl Magnus Bidstrup 
Bestyrelsesformand Svendborg Affald A/S  
 
Vedlagt: Årsrapport 2024 for Svendborg Affald A/S 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Svendborg 
28. april 2025 
 
 
 
 
 
Svendborg Affald A/S 
OSØ 
Direkte tlf. 6321 5540 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Svendborg Forsyning A/S 
Att.: Bestyrelsen 
Ryttermarken 21 
5700 Svendborg  
 
 
 
 
 
 
Indkaldelse til ordinær generalforsamling i Svendborg 
Forsyningsservice A/S den 13. maj 2025 kl. 09.00, Ryttermarken 
21, 5700 Svendborg, mødelokale 1 
 
Hermed indkaldelse til generalforsamling. Dagsorden jævnfør vedtægterne 
§ 4. 
 
1) Valg af dirigent.  
2) Bestyrelsens beretning om selskabets virksomhed i det forløbne år.  
3) Forelæggelse af årsrapport med revisionspåtegning til godkendelse.  
 
Årsrapporten vedlagt.  
 
4) Beslutning om decharge for direktion og bestyrelsen.  
5) Beslutning om anvendelse af overskud eller dækning af tab i henhold til 
den godkendte årsrapport.  
 
Det indstilles at årets resultat overføres til egenkapitalen. 
 
6) Valg af medlemmer til bestyrelsen, herunder valg af formand og 
næstformand.  
 
Punktet realitetsbehandles ikke, da bestyrelsen ikke er på valg ved denne 
generalforsamling. 
 
7) Valg af revisor.  
 
I vedtægterne § 12.1 står der: Selskabets årsrapport revideres af en af 
generalforsamlingen valgt statsautoriseret revisor, der vælges for 1 år ad 
gangen.  
 
8) Eventuelt.  
 
 
 
Venlig hilsen  
 
 
Karl Magnus Bidstrup 
Bestyrelsesformand Svendborg Forsyningsservice A/S  
 
 
 
 
 
 
Vedlagt: Årsrapport 2024 for Svendborg Forsyningsservice A/S 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Svendborg 
28. april 2025 
 
 
 
 
 
Svendborg Forsyningsservice A/S 
OSØ 
Direkte tlf. 6321 5540 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Svendborg Forsyning A/S  
Att.: Bestyrelsen  
Ryttermarken 21  
5700 Svendborg  
 
 
 
 
 
 
Indkaldelse til ordinær generalforsamling i Svendborg Vejbelysning 
A/S den 13. maj 2025 kl. 09.00, Ryttermarken 21, 5700 Svendborg, 
mødelokale 1 
 
Hermed indkaldelse til generalforsamling. Dagsorden jævnfør vedtægterne 
§ 4. 
 
1) Valg af dirigent.  
2) Bestyrelsens beretning om selskabets virksomhed i det forløbne år.  
3) Forelæggelse af årsrapport med revisionspåtegning til godkendelse.  
 
Årsrapporten vedlagt.  
 
4) Beslutning om decharge for direktion og bestyrelsen.  
5) Beslutning om anvendelse af overskud eller dækning af tab i henhold til 
den godkendte årsrapport.  
 
Det indstilles at årets resultat overføres til egenkapitalen.  
 
6) Valg af medlemmer til bestyrelsen, herunder valg af formand og 
næstformand.  
 
Punktet realitetsbehandles ikke, da bestyrelsen ikke er på valg ved denne 
generalforsamling. 
 
7) Valg af revisor.  
 
I vedtægtens § 7 står der: ”Selskabets årsrapport revideres af en af 
generalforsamlingen for et år ad gangen valgte statsautoriseret revisor”. 
 
8) Eventuelt.  
 
 
 
Venlig hilsen  
 
 
Karl Magnus Bidstrup 
Bestyrelsesformand Svendborg Vejbelysning A/S  
 
 
 
Vedlagt: Årsrapport 2024 for Svendborg Vejbelysning A/S 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Svendborg 
28. april 2025 
 
 
 
 
 
Svendborg Velbelysning A/S 
OSØ 
Direkte tlf. 6321 5540 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Svendborg Forsyning A/S 
Att.: Bestyrelsen 
Ryttermarken 21 
5700 Svendborg  
 
 
 
 
 
 
Indkaldelse til ordinær generalforsamling i Svendborg VE A/S  
den 13. maj 2025 kl. 09.00, Ryttermarken 21, 5700 Svendborg, 
mødelokale 1 
 
Hermed indkaldelse til generalforsamling. Dagsorden jævnfør vedtægterne 
§ 4. 
 
1) Valg af dirigent.  
2) Bestyrelsens beretning om selskabets virksomhed i det forløbne år.  
3) Forelæggelse af årsrapport med revisionspåtegning til godkendelse.  
 
Årsrapporten vedlagt.  
 
4) Beslutning om decharge for direktion og bestyrelsen.  
5) Beslutning om anvendelse af overskud eller dækning af tab i henhold til 
den godkendte årsrapport.  
 
Det indstilles, at årsresultatet overføres til egenkapitalen. 
 
6) Valg af medlemmer til bestyrelsen, herunder valg af formand og 
næstformand.  
 
Punktet realitetsbehandles ikke, da bestyrelsen ikke er på valg ved denne 
generalforsamling. 
 
7) Valg af revisor.  
 
I vedtægterne § 12.1 står der: Selskabets årsrapport revideres af en af 
generalforsamlingen valgt statsautoriseret revisor, der vælges for 1 år ad 
gangen.  
 
8) Eventuelt.  
 
 
 
Venlig hilsen  
 
 
Karl Magnus Bidstrup 
Bestyrelsesformand Svendborg VE A/S  
 
 
 
 
 
 
Vedlagt: Årsrapport 2024 for Svendborg VE A/S 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Svendborg 
28. april 2025 
 
 
 
 
 
Svendborg VE A/S 
OSØ 
Direkte tlf. 6321 5540 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

























Beslutningsoplæg vedrørende anskaffelse af komprimatorbil til indsamling af dagrenovation 

 

Baggrund 

I forlængelse af bestyrelsens beslutning om at hjemtage indsamling af dagrenovation, er der behov for at 

indkøbe 10 to-kammer komprimatorbiler (8 tre-akslede og 2 to-akslede) 

Det blev desuden besluttet, at der skulle udarbejdes en anbefaling i forhold til valg af biltype: elektrisk eller 

brændstof. 

Indkøbet skal sendes i udbud snarest for at sikre levering inden opstart af indsamling i april 2027. 

 

Anbefaling 

Bestyrelsen anmodes om at godkende indkøb af elektriske lastbiler. 

Anbefalingen er fremkommet ud fra en økonomisk, klima- og driftssikkerhedsmæssig overvejelse, hvor der 

med en elektrisk løsning, som minimum forventes en totaløkonomi, som ved en brændstofudgave 

(HVO/Biodiesel) 

Ved indkøb af El lastbiler forventes der samlet en årlig CO2 udledning på 4,5 ton  

(HVO 14 ton og diesel 142 ton) Dette vil understøtte kommunens klimamål.  

Det vurderes, at El lastbiler vil have tilstrækkelig kapacitet til at gennemføre alle indsamlingsruter, men det 

kan i visse situationer og under særlige betingelser være med en meget lille sikkerhedsmargin i forhold til at 

imødese uforudsete hændelser som f.eks. nedbrud, der medfører omdisponering af køretøjer og dermed 

længere ruter. 

I forhold til forsyningssikkerheden bør det overvejes, om der ud af de ti biler skal anskaffes en til to 

brændstofbiler, fordi brændstofbiler stadig har en fordel i forhold til at få tilført ekstra rækkevidde på kort tid. 

Alternativet til brændstofbiler er investering i en DC lynlader som supplement til de almindelige 

destinationsladere. Dette for at kunne tilvejebringe ekstra rækkevidde på kort tid. En lynlader på 150 kW 

koster cirka 1 mio. kr.  

 

Se forudsætninger og overvejelser i forhold til anbefalingen på de efterfølgende sider 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Overvejelserne er baseret på følgende forudsætninger: 

Generelt    

Antal kilometer pr år 150000 

Vejafgift brændstof kr/km 0,69 

Vejafgift El kr/km 0,13 

    
Brændstof lastbiler 
Anskaffelsespris 

23.900.000 

Brændstofforbrug km/l 1,2 

Brændstof pris kr/L Diesel 12 

Emmissionsfaktor Diesel 0,00095 

Brændstof pris kr/L HVO 16 

Emmissionsfaktor HVO 0,000095 
  
El lastbiler   

Anskaffelsespris 35.720.000 

Elforbrug  km/kWh 0,66 

Elpris kr/kWh 1,2 

Emmissionsfaktor EL 0,00003 

  

 

Kommentar til forudsætningerne: 

I 2027 vil der være Vejafgift på alle veje for tunge køretøjer. 

Anskaffelsespriserne er baseret på tilbud indhentet hos P. Christensen, som forhandler Mercedes lastbiler. 

Emissionsfaktoren for HVO er estimeret til at være 10% af konventionel diesel, hvilket er den værdi 

olieselskaberne bruger i deres markedsføring. 

(Ifølge FN’s opgørelsesmetode betragtes VE-brændstoffer såsom HVO og Bio-metanol dog, som værende 

udledningsneutrale og dermed har en Klimagasudledning på 0) 

Elprisen er en fast årligt aftalt pris uden elafgift, da der er tale om el-forbrug i erhvervsvirksomhed 



Økonomi 

Set over en drifts-/afskrivningsperiode på 10 år, hvor EL bilerne skiftes efter 10 år og brændstof biler efter 7 

år, vil en løsning med EL være cirka 11,5 mio. kr. billigere end diesel og cirka 16,6 mio. kr. billigere end en 

HVO. Den store besparelse skyldes dels forskellen i energiomkostninger og dels udskiftning af 

brændstofbiler i perioden. 

Økonomi ved en 10-årig driftsperiode 

Diesel   

Anskaffelse (Nyebiler efter 7 år) 34.142.857 

Energiomkostninger 15.000.000 

Vejafgift 1.035.000 

Samlet 50.177.857 

   

HVO   

Anskaffelse (Nye biler efter 7 år) 34.142.857 

Energiomkostninger 20.000.000 

Vejafgift 1.035.000 

Samlet 55.177.857 

    

EL   

Anskaffelse 35.720.000 

Energiomkostninger 2.727.273 

Vejafgift 195.000 

Samlet 38.642.273 

 

Set over en drifts-/afskrivningsperiode, hvor bilerne skiftes efter 7 år uanset valg af drivlinje, vil en løsning 

med diesel være cirka 2,6 mio kr. billigere end EL og cirka 3,5 mio kr. billigere end en HVO. Det er af 

bestyrelsen tidligere besluttet, at store køretøjer på trods af meromkostningen skal køre på HVO 

Økonomi ved 7-årig driftsperiode 

Diesel   

Anskaffelse 23.900.000     

Energiomkostninger 10.500.000     

Vejafgift 724.500     

Samlet 35.124.500     

    

HVO   

Anskaffelse 23.900.000     

Energiomkostninger 14.000.000     

Vejafgift 724.500     

Samlet 38.624.500     

    

EL   

Anskaffelse 35.720.000     

Energiomkostninger 1.909.091     

Vejafgift 136.500     

Samlet 37.765.591     

 

 



Kommentarer til Økonomi: 

COWI benytter i deres rapport (forelagt bestyrelsen ultimo 2024) en 10-årig afskrivning på EL biler. 

Afskrivningsperioden er baseret på erfaringer fra Frederiksberg Forsyning, der indikerer mindre slid på 

drivlinjen. 

COWI benytter en 7-årig afskrivning på brændstofbiler. 

En 7 år gammel skraldebil er generelt meget slidt. Så om det er realistisk at holde en bil kørende i 10 år på 

trods af en fungerende drivlinje er svært at vurdere. Erfaringen er, at når bilerne når en vis alder stiger 

vedligeholdelsesomkostningerne voldsomt.  

Levetiden for en El lastbil må forventes et sted mellem 7 og 10 år.  

Anskaffelse af El lastbiler vil derfor rent omkostningsmæssigt i værste fald gå nogenlunde lige op med en 

brændstofbil (HVO)  

I bedste fald kan der spares 16 mio. over en 10-årig periode. Med forbehold for udviklingen i el- og 

brændstofpriser, som kan påvirke businesscasen i begge retninger. 

 

Klimagasser 

Klimagasudledninger for de forskellige løsninger i afskrivningsperioden er beregnet, som følger: 

  Årlig klimagasudledning (ton Co2e) 

    

Diesel 142,5 

HVO 14,25 

EL 4,5 

 

Emissionsfaktorerne til beregningerne er hentet fra Klimakompasset.dk 

Emissionsfaktoren for el er uden grønne certifikater. 

 

Driftssikkerhed: 

Den nuværende indsamling af dagrenovation består af 60 ruter. Korteste rute er 23 km med 592 tømninger. 

Længste rute er 145 km med 388 tømninger. 

P. Christensen garanterer en rækkevidde på 150 km og 700 tømninger uanset årstid.  

El lastbiler til renovationsbrug har nogenlunde samme kapacitet uanset mærke, hvorfor den garanterede 

rækkevidde fra P. Christensen må forventes at være den samme uanset, hvem der vinder udbuddet. 
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